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اختصاص200ميلياردتومان
بنكتاببهمردم

نشستخبرینمايشــگاهكتابباحضور
محســنجوادی،رئيسسیوششــمين
نمايشــگاهبينالمللیكتابتهران؛ابراهيم
حيدری،قائممقامنمايشگاهكتابتهرانو
مهدیاسماعيلیراد،معاونامورناشراندر
وزارتفرهنگوارشاداسلامیبرگزارشد.
گزيدهایازاطلاعاتمهموكليدیمطرحشده

درايننشستراباهممرورمیكنيم.

رويکردمحورینمايشگاهكتابامسال
ترویج ارزش های اسلامی و ایرانی و سبک زندگی 
ایرانی و اسلامی از رویکردهای محوری نمایشگاه 
کتاب امسال است که در این دوره با نگاه خاصی 

دنبال شده است.

حضورحداكثریاصناف،ناشرانومردم
در این دوره از نمایشگاه به عنوان نگاه اصلی، تلاش 
شده است تا هم حضور حداکثری اصناف و فعالان 
حوزه نشر و هم حضور حداکثری مردم و مخاطبان 

کتاب را داشته باشیم.

كتابهای2023و2024دربخشبينالملل
سعی شــده وجه بین المللی نمایشگاه را حفظ 
کنیم. برخلاف برخی دوره ها که کتاب های قدیمی 
در نمایشگاه بود، رویکرد امسال عرضه  کتاب های 
جدید اســت. در حوزه بین الملل غیر از فروش 
کتاب های خارجی، 2رویداد فلوشیپ و کارگروه 
فرهنگی بریکس را هم داریم. رویکرد اساسی ما 
در این بخش، بیشتر شدن فعالیت های بین المللی 

در نمایشگاه کتاب است.

استقرارناشراندانشگاهیدرطبقههمکف
همکاری مصلای امام خمینی)ره( با مســئولان 
برگزاری نمایشــگاه باعث شــده امسال ناشران 
بخش های دانشگاهی و آموزشی از طبقه سوم یا 

تراز 2۵ به تراز ۱2یا طبقه همکف منتقل شوند.

استقرارهمهناشراندرفضایمسقف
امسال هیچ بخشی از گروه های ناشران در قسمت 
چادر مستقر نخواهند شد و همه ناشران در فضای 

مسقف خواهند بود.

بنكارتدانشجويیبا50درصديارانه
بن کارت های دانشــجویی تا سقف یک میلیون 
تومان با مشارکت ۵0درصدی معاونت فرهنگی 
و وزارت علوم تعبیه شده است؛ یعنی ۵00هزار 
تومان معاونت فرهنگی و ۵00هزار تومان خود 
دانشجویان. همچنین ۱0میلیارد تومان به بخش 
کتاب های خارجی یارانه اختصاص یافته و برای 
سایر مؤسســات و نهادها هم 30درصد معاونت 
فرهنگی مشارکت دارد و مابقی را خود سازمان ها 

آورده خواهند داشت.

بنخريدكتاببرایمعلمانودانشآموزان
امســال تقریبا 200 میلیارد بن تخصیص داده 
شده که این یارانه انواع قشرها را در برمی گیرد؛ 
به عنوان مثال، امسال معلمان و دانش آموزان هم 
مورد توجه ما بوده اند و با یکسری شاخص ها که 
خود آموزش و پرورش اعلام کرده، به معلمان و 
دانش آموزان بن خرید کتاب ارائه شده است. در 
مجموع به قشــر معلمان و دانش آموزان امسال 
توجه ویژه ای شده است تا مقدمه ای باشد برای 

دربرگیری همه دانش آموزان.

بخشفلوشيپدرادامهنهضتترجمه
بخش فلوشــیپ نمایشــگاه کتاب امسال برای 
اولین بار در کشور ما برگزار می شود. این در ادامه 
نهضت ترجمه است که رهبر انقلاب پیش از این 
تأکید کرده بودند. تا امــروز نزدیک ۸0 مهمان 
خارجــی و ۵0مهمــان داخلــی در این بخش 
ثبت نام کرده اند و در طول نمایشگاه با برگزاری 
نشست های تخصصی به ادبیات کودک و نوجوان 

می پردازند.

همفروشگاهوهمنمايشگاهكتاب
تصمیمی برای کنار گذاشتن بخش فروش کتاب 
در نمایشگاه وجود ندارد؛ مگر اینکه در سال های 
آینده این مسئله مورد بررسی قرار بگیرد. در این 
دوره هم، بر هر دو بخش نمایشــگاه تمرکز شده 
است؛ یعنی فعالیت های فرهنگی در کنار فروش 

کتاب تعمیق پیدا می کند.

حضور23۶3ناشردربخشناشرانداخلی
در بخــش داخلــی نمایشــگاه کتاب امســال 
23۶3 ناشر حضور دارند که ۱۶2۶ ناشر به صورت 
حضوری در نمایشگاه هســتند. این ناشران در 
۷۵هزار مترمربع و در فضاهای مسقف نمایشگاه 

حضور دارند.

200غرفهاضافهدرشبستانكتاب
سال گذشته در شبستان ۷00غرفه وجود داشته 
و امسال تعداد این غرفه ها به ۹00مورد افزایش 
پیدا کرده و 200غرفه نســبت به سال گذشته 

اضافه شده است.

2300درخواستبراینشستهایفرهنگی
در بخش فعالیت های فرهنگی، طبق سال های 
گذشته با تقویت این حوزه تلاش شده نشست ها 
تقویت شــود که تا الان تقریبا 2هــزار و 300 

درخواست برای برگزاری آن وجود داشته است.

حضور20ناشرعراقیبهعنوانمهمانويژه
کشــور عراق با حضور 20ناشــر، مهمــان ویژه 
این دوره از نمایشــگاه اســت و تلاش شــده  تا 
آنها با دید و بازدید از اهالی صنعت نشــر، حضور 
برجسته ای داشته باشند و با این نگاه، برنامه ها در 

حوزه دیپلماسی دنبال شود.

با نمایشگاه 
کتاب

ورود خودروی جانبازان 
تا 6 ماه دیگر

سعيداوحدی،رئيسبنياد
شــهيدوامورايثارگران:
باهمــتبانــکمركزی،
كمــکوزارتصمــتو
هماهنگیبنيادشــهيد
اميدواريــمظــرف۶ماه
آيندهواگذاریخودروهای
خارجــیبــهجانبازان
50درصدوبالاترمشمول
قانون،بهاتمامبرســد.
۱4هزارجانباز50درصدو
بالاترمشمولقانونبرای
دريافتخودرويخارجی
تشکيلپروندهدادندكه
ثبتسفارش۹هزارجانباز

قطعیشدهاست.

خسارت 29میلیاردی 
بابت فوتی های 

تصادفات
محمودصفــارزاده،دبير
علمــیهفتمينهمايش
و مديريت بينالمللــی
ايمنیترافيک:بهازایهر
تصادففوتی2۹ميليارد
تومانوتصادفجرحینيز
20تا25ميلياردتومانضرر
متوجهكشورمیشودواين
جداازخسارتهایروحی
وروانیاستكهبههرفرد

واردمیشود.

سندی را در کتابخانه 
ملی حذف نکرده ایم

غلامرضااميرخانی،رئيس
سازماناسنادوكتابخانه
ملــی:درمــوردبرخی
شــايعاتپيرامونحذف
منابعازآرشيوبايدبگويم
كههيچبرگكتابياسندی
دراينسازمانبهصورت
عمدیازبيننرفتهاست.
مانهسانسورمیكنيمونه
كتابیرابهدليلمحتوايش
حذفكردهايم.جزوهها،
بروشــورها،كتابهــاو
مجــلاتازدورهپهلویو
پيشازانقــلابتاامروز،
ازاپوزيسيونتانيروهای
انقلابی،دراينجانگهداری
میشــوند.مأموريتما
حفظآنهاست،نهگزينش

محتوايی.
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چرخهواژهگزينیفرهنگستانبهچه
شکلاست؟

ما 30 سال ممتد یعنی از اســفند ۱3۷3 دست به 
واژه گزینی زده ایم. این واژه ها که به بیش از ۶۵ هزار 
واژه رسیده اند، در یک مجموعه منتشر خواهد شد. 
فرهنگستان در ابتدای کار دست به بررسی واژه هایی 
زد که عمومی بود و مردم با آنها سر و کار داشتند اما 
مشخص شد که هر واژه عمومی در واقع سرنخی در 
واژه های تخصصی دارد؛ بنابراین گروه های تخصصی 

را تشکیل دادیم.
يکیازانتقاداتیكهبهفرهنگستان
میشود،ايناستكهگروههایواژهگزينیبرای
كاربردهایعمومــیازمتخصصانعرصههای
مربوطاستفادهنمیكند؛مثلاجامعهشناسانو

متخصصانعلومارتباطات.
 گروه واژه گزینی فرهنگســتان دارای ۱20 حوزه 
علمی است که با متخصصان همان رشته فعالیت 
می کنند. همچنین نزدیک به ۶0کارگروه متشکل 
از متخصصان در گروه واژه گزینی فعال هستند. ما 
با متخصصان علاقه مند به حفاظت زبان فارسی در 
حوزه های علمی مختلف مانند مهندسی مکانیک، 
برق، فیزیک، شیمی، زیست شناســی و... ارتباط 
برقرار کرده ایم. 300 تا 400 استاد در مراکز مختلف 

با فرهنگستان همکاری می کنند.
ما در فضای مجازی ضعف داشتیم و طبیعی است 
که مردم به فرهنگستان به عنوان نهاد دولتی نگاه 
مثبتی نداشته باشند و بد و بیراه بگویند؛ به عنوان 
مثال فکــر کنند که کار واژه گزینــی و به طورکلی 
کار فرهنگستان یک کار فرعی است. حتی برخی 
می گویند که میان این همه مشکلات اقتصادی چرا 
دست به واژه گزینی می زنید!؟ در برابر این نگاه باید 
بگوییم که این کار پایه غنی سازی فرهنگ کشورمان 
است و کار فرعی نیست. ما در عرصه های مختلف با 
جامعه ارتباط برقرار کردیم اما در تلویزیون موفق 

نبودیم.
چــراتلويزيونباشــماهمکاری

نمیكند؟
متأســفانه مجریان تلویزیون حتی مدعی شدند 
که چرا واژه گزینی باید انجام شــود. خوشبختانه 
در رادیو برنامه های ما موفق بــود اما در تلویزیون 
نتوانستیم برنامه های ثابت داشته باشیم. ظاهرا با 
بخش بازرگانی صدا و ســیما در مورد واژه هایی که 
تبلیغ می کنند، مسئله ایجاد شــده است. به طور 
نمونه ما خیلی سال قبل از اینکه پیامک مطرح شود، 
آن را ســاخته بودیم  اما استفاده نمی شد یعنی در 
صدا و سیما به کار نمی رفت و می گفتند »اس ام اس« 
اما وقتی صدا و ســیما از پیامک استفاده کرد، بین 
مردم هم جا افتاد. در مــورد یارانه هم همین طور؛ 

الان دیگر کسی نمی گوید سوبسید، می گوید یارانه 
و بسیاری از لغات دیگر.

يکــیازنکاتیكــهمتخصصانو
غيرمتخصصاندرموردآنپرسشدارنداين
استكهاساسافرهنگستاندرواژهگزينیبرای
بســياریازواژههاباتعللرفتاركردهوهمان
بهاصطلاحتعبير»نوزادمرده«رابرايشبهكار
میبرند.بهعنوانمثالپسازاينکهواژههايی
مانندپيکسل،هشتگو...درجامعهجاافتاد،
تازهدســتبهمعادلگزينیمیزنند.چرااين

تعللاتفاقمیافتد؟
زمانی که فرهنگســتان تشکیل شــد، بسیاری از 
واژه ها در زبان وارده شــده بود. طبیعی اســت که 
باید اول به این واژه ها کــه در جامعه جا افتاده بود،  
بپردازیم. در ابتدای کارمان جزوه ای تحت عنوان 
اولویت در واژه گزینی تهیه و قبول کردیم که بعضی 
از واژه ها در زبان فارسی آنقدر جا افتاده اند که نیاز به 
معادل گزینی ندارند مانند تلفن، تاکسی و تلویزیون.

تعدادی از واژه ها بین مردم و جامعه علمی مشترک 
هســتند و بعضی از این واژه ها آنقدر رایج شده اند 
که ما فقط می توانیم یک پیشنهاد مطرح کنیم تا 
مردم بدانند زبان می تواند ایــن واژه را ایجاد کند. 
بنابراین ما در مورد بعضــی از واژه ها پذیرفتیم که 
هم واژه لاتین وجود داشــته باشــد، هم پیشنهاد 
فرهنگستان؛ به عنوان مثال در مورد واژه »کد« در 
ابتدا واژه »رمز«را انتخاب کرده بودیم اما بعد از مدتی 
تجدیدنظر کردیم و گفتیم که واژه »کد« آنقدر رایج 
است که نمی توانیم تغییرش بدهیم اما در بسیاری 
از مواقع این امکان وجود دارد که به جای کد بگوییم 
رمز. بنابراین باید قبول کرد که چند سالی می شود 
که دیگر فرهنگستان در واژه گزینی تعلل ندارد. ما 
گمرکی نداریم که بدانیم این واژه از کجا می آید؛ ما 
ناچاریم فضای مجازی را رصد کنیم و نشریات را هم 
ببینیم. ما واژه هایی را تصویب می کنیم اما سازمان ها 

برای استفاده و رواج واژه همکاری نمی کنند.
شايديکیازدلايلشايناستكه
معادلهابهدليلطولانــیوخوشآوانبودن،
مورداقبالقــرارنمیگيرند.مثلاشــمادر
فرهنگستانواژهخودروشويیراجايگزين
كارواشكرديد؛الانچقدرمردمازاينواژه
استفادهمیكنند؟حتیممکناستخود
شماهمبهجایماشيننگوييدخودرو.
بگذارید یک مثال بزنم؛ به هواپیما آن 
زمانی که تصویب شد، طیاره می گفتند. 
فرهنگستان واژه هواپیما را انتخاب کرد 
و بعد هم چون زور رضاخانی پشتش 
بود، همه موظف شدند که از این واژه 

استفاده کنند.

گروهجامعهگفت وگو

تلفنهمراه،پيامک،يارانه،امتياز،آگهیبازرگانیو
حقنشر؛اينهاكلماتیاستكهجايگزينواژههای

بيگانهایشدهاندكهكمابيشبينمردمجاافتادهو
درگفتوگوهایروزانهخودازآناستفادهمیكنند؛
درمقابلخميراک،پیغذا،پوشينه،پرَونجا،برگک
و...؛واژههايیكهبهترتيبجايگزينپاستا،دسر،
كپسول،فايلوچيپسشدهانداماكمتركسی،حتی

آنهاراشنيدهاست.

جداازاينواژههاهرماه،دههــاواژهديگرنيزدر
گروهواژهگزينیفرهنگستانزبانوادبفارسی
ساختهواعلامعمومیمیشودكهتعداداندكیاز
آنهابينمردمجاافتادهوبسياریديگرنهتنهااز
آنهااستفادهنمیشود،بلکهگاهیدستمايهطنزو

شوخیقرارمیگيرد.

دربارهاينواژگان،ســرعتجايگزينیواژههای
بيگانهوچالشزبانگفتاریونوشــتارینســل
جديد،بانسرينپرويزی،معاونگروهواژهگزينی
فرهنگســتانزبانوادبفارســیدرتلويزيون
همشــهریگفتوگوكردهايمكهچکيدهایازآن

رامیخوانيد.

ايننکتــهایكهگفتيدبســيار
مهماســتوحتیبرخیزبانشناسان،اين
ديکتاتوریزبانیرالازممیدانند،ولیمسئله
مهمیكهوجوددارد،ايناســتكهدردوره
رضاخانیمگرتخاطبباچندرســانهارتباط
داشت؟الانديگرنوعمخاطبفرقداردوبايدبا
مردمگفتوگوكنيم.آيادرگروههایواژهگزينی،
روانشناس،جامعهشناسومردمشناسداريم؟

400 استاد با ما کار می کنند و هر گروه واژه گزینی 
متشکل از ۵ استاد آن رشته است.

نه،منظورمگروههــایتخصصی
نيست؛سؤالايناســتكهاينافرادبررسی
میكنندكهآيايکواژهخاص،كاركرداجتماعی

داردياخير؟
بله، در شــورا به لحاظ روانشناســی آن را بررسی 

می کنیم.
منفکرمیكنميکــیازوظايف
فرهنگستانايناستكهوقتیواژهایراتجويز
میكند،اولبانظرسنجیدرگروههایهدف
ببيندكهچقدراينواژهمورداســتقبالقرار
میگيردوبعدازاعلامعمومیهمدستبهرصد
بزندتامتوجهشودچراواژهایفراگيرمیشودو
برایواژهایديگرايناتفاقنمیافتد؛واقعابه
اينکهآياجامعهاينرامیپذيردياخير،توجه

نداريم!
ما خواهان حفظ زبان فارســی هستیم و لازمه اش 
هم تقویت زبان اســت. واژه هایی که فرهنگستان 
تصویب می کند، نهایی نیستند، این واژه ها تا 3 سال 
آزمایشی هســتند و در فضاهای مختلف بررسی 
می شوند. به عنوان مثال، استادی که خودش واژه 
را می سازد، اول در دانشــگاه و میان دانشجویانش 
این واژه را مطرح می کند. در برخی مواقع دانشجوها 
اعلام می کنند که با این واژه مشکل دارند و براساس 
تصمیم اســتاد، ما واژه را عوض می کنیم. اگرنقد 
درســتی بشــود، ما اعمال می کنیم اما متأسفانه 
نقدهایی که به ما می شود، بیشتر نقدهای احساسی 
است. بحث بر سر  زیبایی و بدی واژه  ها نیست، مسئله 
این است که نهادهای عرضه کننده واژه ها، درست 
کار خود را انجام نمی دهند، به همین دلیل وقتی 2 تا 
واژه را مطرح می کنیم و می گوییم این موارد تصویب 
شد، مردم شــروع به بد و بیراه گفتن می کنند. ما 

معتقدیم واژه گزینی برای نسل آینده است.
یک نکته که باید بگویم این اســت که ما در هر 
گروه نمی توانیم روانشناس و جامعه شناس داشته 
باشیم اما در شوراهای واژه گزینی از افرادی مثل 
آقای هوشنگ مرادی کرمانی که به زبان 
بچه ها و زبان عمومی آشناســت، 

استفاده می کنیم. 

اماالانآقایهوشنگمرادیكرمانی
80سالشاناســتوقطعانمیتوانندنماينده
مناسبیبراینسلجديدباشند؛يابسياریازديگر
بزرگانیكهدرفرهنگستانهستند،ماننداستاد
محمدعلیموحدكهعمرشــاندرازباد.مابايد

فواصلنسلیرابهعنوانيکواقعيتبپذيريم.
 ما دوره هایی را می گذاریــم و معمولا نظرخواهی 
می کنیــم. در ضمــن در گروه هــای مختلف هم 
پژوهشگران نســل جدید داریم؛ نسلی که فضای 
مجازی را می شناسند و  در فیسبوک یا اینستاگرام 
هستند و به دایره لغت این فضا اشراف دارند. واژه های 
عمومی مان با حضور این افراد ســاخته می شــود 
ولی واژه های تخصصی را خود علمای آن رشته ها 

می سازند. 
درحالحاضرشاهدهستيمكهاگر
كسیبربناهایتاريخیخطیبکشد،وزارت
ميراثفرهنگیمیتوانداينفردرابهقوهقضاييه
معرفیكند؛آياچنيناتفاقــیدرموردزبان

میافتد؟
نه، چنین اتفاقی نمی افتد؛ این وظیفه را شــورای 
پاسداشت زبان فارسی که زیر نظر وزیر ارشاد است، 
برعهده دارد و فرهنگستان هم یکی از اعضای مهم 
این شوراســت. مدتی است که این شورا جلساتش 
را برگزار نکرده اســت و به صدا و ســیما نمی تواند 
دســتور خاصی بدهد. در واقع با صدا و سیما جلسه 
هم می گذارند اما صدا و سیما خیلی راحت می گوید 
که به عنوان مثال ۸00 میلیارد تومــان از این پول 

درمی آورم و نمی توانم این تبلیغ را نکنم.
امااينموضوعدغدغهجامعهاست.
بهطــورنمونهويدئويیازمديريکشــركت
خصوصیمنتشرشدكهاينمديرازتعدادزيادی
واژگانبيگانهاستفادهكردهبود؛جامعهسريعبه

اينرفتارواكنشمنفینشانداد.
بله دقیقا، از طرف دیگر شــاهد هستیم که جامعه 
نسبت به سخت ســخن گفتن یک استاد اعتراض 
دارد. جامعــه در مــورد بعضی از پیشــنهادهای 
فرهنگســتان واکنش نشــان می دهد و نسبت به 

برخی واکنشی ندارد.
منعرضمايناســتكهمثلاواژه
»تايم«درجامعهمارواجيافتهوماهيچكاری

برايشنکردهايم.
این کار فرهنگستان نیســت، ما می فهمیم که آن 
نهادهایی که متولی فرهنگســازی هستند، کاری 
نکرده اند؛ در واقع برخی مردم ما ترجیح می دهند 
که به شکلی فرنگی تلقی شوند و فرنگی حرف بزنند. 
همه چیز را تغییر می دهنــد چرا که فکر می کنند، 
تفاخر به آن زبان، ارزش است؛ یعنی اگر می خواهم 

انسان شیکی باشم، باید به زبان بیگانه حرف بزنم.

اسکن کنید و
ببینید

 پرویزی: درباره
حفاظت از زبان فارسی 

باید بگویم در برخی 
موارد شاهد هستیم که 
صدا و سیما  خیلی راحت 
می گوید که 800 میلیارد 

تومان از  آگهی پول 
درمی آورم و نمی توانم 

به خاطر وجود واژه 
بیگانه آن را از دست 

بدهم
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